
www.shahed.isaar.ir

96

يادمان شهيد محراب آيت الله محمد صدوقي 
 شماره34/ شهريورماه 1387  

كي و كجا با شهید صدوقي آشنا شدید؟
در زمان انقلاب تازه فارغ التحصیل ش��ده و در یزد مش��غول كار 
بودم و از طریق دوستاني كه با شهید صدوقي ارتباط نزدیك تري 
داش��تند با ایش��ان ارتباط پیدا كردم. ب��ا اوج گرفتن انقلاب این 
ارتباطات بیش��تر شد و بعد از انقلاب هم به شكل هاي مختلف 
ادامه پیدا كرد. البته من از كودكي ایش��ان را مي ش��ناختم كه در 
مسجد حظیره مي شناختم كه نماز مي خواندند، اما تا نزدیكي هاي 
انقلاب، آشنایي خیلي نزدیكي با ایشان نداشتم و ارتباطم مثل همه 
مردم بود،  منتهي در جریان انقلاب اتفاقاتي افتاد كه این سعادت 
را پیدا كردم كه در خدمت ایشان باشم. فكر مي كنم شروع قضیه 
هم از اینجا بود كه در ش��یراز جشن هنري برگزار شد كه گمانم 
آخري بود. من در ش��یراز دانشجو بودم، به اتفاق آقاي مهندس 
دوس��ت حسیني كه از نوجواني با شهید صدوقي ارتباط نزدیك 
داشتند، خدمت آقاي صدوقي رس��یدیم و از ایشان درخواست 
كردیم كه براي علماي ش��یراز نامه اي بنویسند و خطرات جشن 
هنر را یادآوري كنند تا این كارشان موجب شود كه علماي شیراز 
در برابر جشن هنر موضع  گیري كنند و باعث تعطیلي جشن هنر 
ش��وند. ایشان نظر خیلي جالبي داشتند كه براي دانشجویاني كه 
از ش��یراز آمده بودند بس��یار غیرمنتظره بود. به ما گفتند: »بروید 
و متني را كه فكر مي كنید مناسب هست، تهیه كنید و بیاورید تا 
من امضا كنم و براي آقایان ببرید.« بچه ها این انتظار را نداشتند، 
به همین دلیل چون آمادگي نداش��تیم، مهلت خواستیم و رفتیم 
و مطلب را تهیه كردیم و بعد آوردیم و ایش��ان هم تقریبا بدون 
تغییر امضا كردند كه خیلي برایمان جالب بود. این اعلامیه منشا 
اثراتي شد و بعدا شهید آیت الله دستغیب سخنراني مفصلي علیه 
جشن  هنر كردند و حاصلش این شد كه آن سال جشن هنر دیگر 

برگزار نشد.
این خاطره نش��ان مي دهد كه شهید صدوقي به جوانان تا چه 
حد اعتقاد و اعتماد داش��تند. آیا از ارتباط ایش��ان با جوانان، 

مصادیق دیگري هم به یادتان هست؟ 
در جریان انقلاب، مراكز انتظامي یعني شهرباني و ژاندارمري كه 
مس��ئولیت حفظ جان و مال مردم را داشتند، تقریبا تعطیل بودند 
و اگر هم كس��ي به كلانتري ه��ا مراجعه مي كرد، مي گفتند چون 
آقاي صدوقي مسئول شهر هستند، به ایشان مراجعه كنید. یعني 
مي خواس��تند مسائل سخت را به ایشان احاله و خودشان از زیر 
بار مس��ئولیت، شانه خالي كنند، همین امر موجب شد كه ایشان 
ب��ه فكر بیفتند كه مجموعه اي را به نام كمیته انتظامات درس��ت 
كنند. البته چنین كمیته ا ي در جریان تظاهرات تشكیل شده بود، 
ولي ایشان براي كنترل اوضاع شهر هم تصمیم به ایجاد كمیته اي 
گرفتند و بنده و آقاي مهندس دوست حسیني و عده اي از دوستان 

را كه همگي جوان بودیم، مس��ئول این كار و  به راحتي به همه 
ما اعتماد كردند و این كمیته را تشكیل دادیم و همین پایه اي شد 
كه بعد از پیروزي انقلاب به كمیته انقلاب اس��لامي تبدیل شد. 
اوایل بدون اس��لحه و با امكانات بسیار جزئي انتظامات شهر را 

به عهده گرفتیم. 
در مورد انحلال ساواك یزد نكته اي را به یاد دارید؟

در جریان انقلاب به ساواك یزد حمله شد و مردم، بخشي از آنجا 
را آتش زدند و همه امكانات و مداركشان را كلا به شهرباني منتقل 
كردند و همین هم موجب شد كه مدارك ساواك یزد سالم بماند 
و بعد از انقلاب امكان دسترسي به همه این مدارك پیدا شود و 
بس��یاري از آنها بي آنكه  آسیبي ببینند، مورد استفاده قرار بگیرند 
وكساني كه با ساواك ارتباط داشتند و از مردم به ساواك گزارش 
داده بودند ، با استناد به آن مدارك شناسائي شدند.  مي شود گفت 

كه تقریبا سالم ترین مدارك ساواك در یزد بود.
از جریان تحویل اس��لحه هاي شهرباني به شهید صدوقي هم 

نكاتي را ذكر كنید.
در جریان مبارزات انقلابي، وضعیت به گونه اي بود كه از جاهاي 
مختلف مي آمدند و با انقلاب اعلام پشتیباني مي كردند. بسیاري 
از دستگاه ها در حمایت از انقلاب اطلاعیه  دادند. اواخر رژیم شاه 
بود كه در تلویزیون دیدم كه عده اي از مردم تهران به زندان هاي 
سیاس��ي حمله كرده اند. در این ایام، رژیم براي آرام كردن مردم، 

عده اي از وابس��تگان رژیم شاه از جمله هویدا و نصیري و ولیان 
را زندان��ي كرده بود. وقتي مردم به زندان  ها حمله كردند، عده اي 
از اینها از جمله ولیان موفق ش��دند فرار كنند، ولي بعضي ها كه 
چهره شان شناخته شده بود، از جمله تیمسار نصیري، نتوانستند از 
دس��ت مردم فرار كنند و تلویزیون این صحنه ها را نشان داد. من 
به دفتر شهید صدوقي رفتم كه این مطلب را اطلاع بدهم و دیدم 
كه رئیس شهرباني و رئیس ژاندارمري و مسئولین انتظامي كه در 
آن زمان تنها نیروهاي نظامي شهر بودند، با لباس فرم آمده اند كه 
اعلام همبس��تگي و همراهي كنند. چون جلسه رسمي بود، من 
حرفي نزدم، ولي به آقاي راش��د گفتم كه چنین صحنه اي را در 
تلویزیون دیده ام. ایش��ان ه��م این خبر را با صداي بلند گفتند و 
این افرادي كه آمده بودند خیلي جا خوردند كه ش��رایط به این 

شكل تغییر كرده. 
یادم هست بعد از اعلام همبستگي آنها، یكي از دوستان كه گمانم 
آقاي مهندس دوس��ت حس��یني بودند، گفتند: »آقایان آمده و از 
روي صداق��ت یا غیر از آن، اعلام همبس��تگي كرده اند. ما براي 
اینكه میزان صداقتشان را بفهمیم، برویم و براي كمیته انتظامات 
از آنها درخواس��ت اسلحه كنیم.« قرار ش��د گروهي متشكل از 
حجت الاس��لام صدوقي كه الان امام جمعه یزد هستند، مهندس 
دوست حسیني، گمانم آقاي دستمالچي و بنده با دو تا ماشین به 
شهرباني برویم. رئیس ژاندارمري هم آمد. وقتي كه این خواسته مان 
را مطرح كردیم، رئیس ژاندارمري جدي و محكم مخالفت كرد و 
گفت كه اسلحه تحویل ماست و مسئولیم و آن را تحویل كسي 
نمي دهیم، ولي رئیس شهرباني آدم موجه تري بود و البته طبیعیتاً 
مردد بود. او اعلام همبستگي كرده، اما تیزهوشي شهید صدوقي 
را حس��اب نكرده بود. او گفت: »تفنگ هاي ما همگي قدیمي و 
ام.یك هستند و تفنگ هاي جدید از قبیل ژ.3 و یوزي در اختیار 
ژاندارمري اس��ت.« به هرحال نهایتا قبول كردند و تعدادي تفنگ 
ام.یك و چند مسلسل یوزي و كُلت را تحویل ما داد كه ما آنها به 
منزل آیت الله صدوقي بردیم. در اولین شب پیروزي انقلاب كه در 
شهر شایع شد كه تعدادي از ساواكي هاي مسلح از كرمان آمده اند 
و مردم با نگراني به دروازه  قرآن یزد رفتند، خاطرم هست كه ما 
گروهي شدیم و با همین اسلحه ها به دروازه قرآن رفتیم و همین 
مسلح بودن ما به مردم قوت قلب داد كه شرایط طوري هست كه 

جاي نگراني نیست.
ای��ن مدیریت بحران حقیقتا در هیچ جاي كش��ور به چش��م 

نمي خورد.
همین طور است. مدیریت و قدرت نظارت بالاي شهید صدوقي 
موجب شد كه تقریبا هیچ اسلحه اي به دست عوامل ضد انقلاب 
نیفتاد و همه چیز تحت كنترل بود و كسي نتوانست سوء استفاده 

آقاي مهندس تركان مي گفتند: »بزرگاني كه 
به جبهه مي آمدند      اعلام حمايت مي كردند 
و گفتند مي روي�م تهران و تلاش مي كنيم، 
ولي معمولا تهران ك�ه مي رفتند گرفتاري 
پيش مي آمد و مش�كلات ما از خاطرش�ان 
مي رف�ت. فقط ش�هيد صدوق�ي بودند كه 
همين كه مشكلاتمان را گفتيم، گفتند: »چه 
مي خواهيد و چه بايد ك�رد؟« گفتيم: »اگر 
اين مقدار پول داشته باشيم، مسائلمان حل 
مي شود.« گفتند: »چقدر؟« من يك عددي 
را گفتم. ايش�ان بلافاصله گفتند: »برويد از 
ماشين صندوقچه مرا بياوريد.« و همان جا 

پول را شمردند و تحويل دادند. 

»شهيد صدوقي و سازندگي« در گفت وشنود شاهد ياران با 
مهندس محمدعلي وحدتي

با مديريت ايشان، يزد هميشه فعال بود...
مد

درآ

اشراف و احاطه بر مس��ائل اقتصادي و اجتماعي در كنار كارآمدي هاي 
علمي و ديني، از ش��هيد صدوقي مديري بسيار كارآمد و رهگشا ساخته 
بود و لذا يزد در حالي كه از لحاظ تاثيرگذاري بر روند انقلاب، يكي از 
پيشروترين مناطق ايران بود، هرگز دچار آسيب هاي ناشي از تعطيلي ها و 

اعتصابات نابجا نشد.
در اين گفتگو شيوه  هاي مدبرانه شهيد صدوقي در عرصه هاي اقتصادي به 

نيكي تحليل شده است.
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بكند. در میدان بعثت )سید مصطفي خمیني فعلي( یك كلانتري 
بود و در یكي از راه پیمائي ها، عده اي مردم را تحریك كردند كه 
به این كلانتري حمله كنند و اسلحه هایش��ان را بگیرند. طبیعي 
است كه ماموران كلانتري هم مقاومت مي كردند و این اجازه را 
نمي دادند. در آن روز آیت الله صدوقي در یزد حضور نداشتند و 
گمانم براي استقبال از امام به تهران رفته بودند. مهندس دوست 
حسیني روي نفربري رفتند و گمانم بعد از ایشان هم آقاي مناقب، 
داماد ش��هید صدوقي اعلام كردند كه خیالتان راحت باشد. این 
اس��لحه ها جائي نمي رود و نیروهاي انتظامي اعلام همبس��تگي 
كرده اند و به م��ردم اطمینان دادند كه از جمله نیروهاي انتظامي 
مصون هستند و به دلیل مدیریت بالاي شهید صدوقي و اشرافي 
كه بر مسائل داشتند، بسیاري از اتفاقات كه در شهرهاي دیگر با 

حوادث سنگین همراه بود، در یزد با ارامش طي شد.
از كمك هاي ایشان به جبهه ها و رزمندگان نیز مطالبي را بیان 

كنید.
شهید صدوقي بسیار بلندنظر و بلند همت بودند. آقاي مهندس 
تركان كه الان معاون وزارت نفت هس��تند، از زماني كه استاندار 
ای��لام بودند، خاطره اي را نقل مي كردند. یك بار با گروهي براي 
بازدید مناطق جنگي رفته بودیم آنجا و شب را منزل ایشان بودیم. 
ایشان تعریف مي كرد از بزرگاني كه اینجا آمدند،  از شهید صدوقي 
خاطره خوبي دارم. به هر یك از این بزرگان كه مش��كلاتمان را 
گفتی��م، اعلام حمایت كردند و گفتن��د مي رویم تهران و تلاش 
مي كنیم، ولي معمولا تهران كه مي رفتند گرفتاري پیش مي آمد و 
مش��كلات ما از خاطرشان مي رفت و فقط شهید صدوقي بودند 
كه همین كه مشكلاتمان را گفتیم، گفتند: »چه مي خواهید و چه 
باید كرد؟« گفتیم: »اگر این مقدار پول داشته باشیم، مسائلمان حل 
مي شود.« گفتند: »چقدر؟« من یك عددي را گفتم. ایشان بلافاصله 
گفتند: »بروید از ماشین مجري را بیاورید.« صندوقچه اي داشتند 
و آوردند و زیبائي مسئله در این بود كه حتي چك هم ندادند كه 
فرداي آن روز برویم بگیریم. كسي كه همراه ایشان بود، همان جا 
پول را شمرد و تحویل داد و خیلي كیف كردیم. این بلندهمتي 
و روحیه توكل بس��یار بالاي ایشان موجب مي شد كه حتي اگر 
وضع مالي خودشان هم خوب نبود، در دادن قول و كمك كردن 

هیچ ابائي نداشتند. 
از نقش والاي ایشان در امور اجتماعي و كمك رساني ها چه 

خاطره اي دارید؟
ایشان اصولا به حل مس��ائل اجتماعي و مشكلات مردم، بسیار 
علاقمن��د بودند و درحل تمام مش��كلات اقتصادي و اجتماعي 
مردم، به شكل جدي مشاركت مي كردند. در جریان زلزله طبس 
به شكلي بسیار جدي وارد شدند و كمك كردند. اساسا در منطقه 
جنوب شرق اگر حادثه اي پیش مي آمد، ایشان با كمك مردم یزد، 
مش��كلات را حل مي كردند، به طوري كه در تمام مناطق جنوب 
شرق، مسئولین هروقت با مشكل جدي روبرو مي شدند، به سراغ 
ایشان مي آمدند. این روحیه بلندنظري و كمكشان بعد از انقلاب 
بسیار گره گشا شد، چون همه ایشان را مي شناختند. یادم هست 
اوایل انقلاب، اس��تاندار سیستان و بلوچس��تان آقاي اشجر بود 
و به محض اینكه مش��كلي پیدا مي كرد، به یزد و خدمت ش��هید 
صدوقي مي آمد و ایشان هم كمك هاي بسیار بزرگي مي كردند. 
مي دانید كه سیس��تان و بلوچستان هم به دلیل زمینه هاي قومي و 
مذهبي، مستعد ایجاد آش��وب هائي چون كردستان و آذربایجان 
غربي ب��ود. به اعتقاد من اگر چنین حوادثي در آنجا پیش نیامد، 
تا حد زیادي به همین روحیه و مدیریت پدرانه ش��هید صدوقي 
مربوط مي ش��د. منطقه جنوب ش��رق احساس مي كرد كه كسي 
هس��ت كه از دل وجان در پي رفع مش��كلات آنهاست و همین 
مسئله باعث شد كه مردم یزد و نیز مناطق جنوب شرق از نفوذ 
و دسترسي گروه هاي ضد انقلاب تا حد زیادي مصون ماندند و 
حتي مشكلاتي كه در خوزستان هم به وجود آمد، در این مناطق 
دیده نش��د. من اعتقاد عمیق دارم كه ش��اید اگر در مناطق دیگر 
كشور هم، مدیریت مدبرانه و دلسوزانه اي چون شهید صدوقي 
اعمال مي شد، ش��اید بسیاري از مسائل پیش نمي آمدند. روحیه 
مردمداري و تلاش براي حل مس��ائل مردم و كمك رس��اني به 
آنها، فضائي را ایجاد كرده بود كه بسیاري از بحران ها و تشنجات 

اجتماعي خود به خود پیش نمي  آمدند.
از حادثه 10 فروردین یزد چه خاطره اي دارید؟

من هم مثل بقیه مردم یزد در آن مراس��م ب��ودم. مي دانید كه آن 
مراس��م به عنوان چهلم ش��هداي تبریز برگزار شد كه در چهلم 
ش��هداي قم تظاهرات كرده بودند. همین برگزار كردن چهلم ها 

بس��یار در ت��داوم پیروزي انق��لاب مؤثر بود و اگر نبود، ش��اید 
بس��یاري از پیش��روي هاي انقلابي صورت نمي گرفت. مسجد 
حظیره بسیار به استانداري سابق یزد و نیز شهرباني و ژاندارمري 
نزدیك بود، به طوري كه بلندگوهاي مس��جد مشرف برآنها بود 
.كار زیبایي كه ش��هید صدوقي كرده بودند این بود كه هرش��ب 
بعد از نماز براي مستمعین كه اغلب جوان ها بودند، خیلي بي پروا 
صحبت مي كردند. در آن موقع یزد استانداري داشت به نام دكتر 
رهنوردي كه وزنه بردار بود و هالتر مي زد. ش��هید صدوقي بالاي 
منبر تحقیرش كردند كه: »فلاني افتخار مي كند كه روزي 20 كیلو 
شیر مي خورد و 100 كیلو وزنه برمي دارد. صد رحمت به گاو كه 
20 كیلو شیر مي دهد و 100 كیلو بار مي برد!« چنین مطایبه اي هم 
مردم را به خنده مي انداخت و طرف هم تحقیر مي شد و جسارت 

و جرئت هم در جوان ها ایجاد مي شد.
از شیوه هاي ایشان پس از انقلاب هم نكاتي را بیان كنید.

مي دانید كه یزد یك ش��هر صنعتي اس��ت و به نسبت جمعیتش 
واحدهاي صنعتي زی��ادي دارد. یكي از معضلاتي كه بلافاصله 
بعد از انقلاب پیش آمد این بود كه مدیران بسیاري از صنایع آنها 
را رها كردند، در تهیه مواد اولیه مش��كلاتي پیش آمد و بسیاري 

از كارگران، گرفتار شدند و بسیاري از واحدهاي صنعتي تعطیل 
شوند. فكر مي كنم این ابتكار فقط منحصر به شهید صدوقي بود 
و در یزد اجرا شد و آن تشكیل شوراي صنایع بود. مرحوم شهید 
صدوقي قبل از انقلاب هم برخلاف بعضي از آقایان روحانیون، 
ارتباطات بسیار گسترده  اجتماعي داشتند، بنابراین دقیقا بر اوضاع 
اشراف داشتند و متوجه مسائل بودند، به همین دلیل بعد از انقلاب 
با علم بر اینكه ادامه فعالیت هاي اقتصادي و صنعتي در یزد بسیار 
امر مهمي است،  شوراي صنایع را تشكیل دادند. اعضاي این شورا 
مدیر كل صنایع، مدیر كل بازرگاني، مدیران چند بانك استان به 
انتخاب ایش��ان بودند. من هم مدتي دبیر ان شورا بودم. كار این 
ش��ورا این بود كه به طور هفتگي جلساتي را تشكیل مي داد و به 
مش��كلات صنایع رسیدگي مي كرد. بخشي از این مشكلات در 
داخل شورا قابل حل بودند. بعضي از مشكلات در داخل استان 

قابل حل نب��ود، از جمله تهیه مواد اولیه كه یك مورد تهیه مواد 
براي كارخانجات ریسندگي بود و شهید صدوقي از تهران افرادي 
چون نماینده رئیس جمهور یا وزیر بازرگاني را براي حضور در 
این ش��ورا دعوت مي كردند و در این جلسات مهم، خود شهید 
صدوقي هم حضور داش��تند و بس��یار جدي مسائل را پیگیري 
مي كردند و این را جزو كارهاي بسیار ضروري خود مي دانستند. 
همین امر موجب ش��د كه در یزد تقریب��ا هیچ واحد صنعتي اي 
تعطیل نش��د. تعطیلي واحد هاي صنعتي ب��راي گروه هاي چپ 
فرصتي را ایجاد مي كرد و سوء استفاده مي كردند. به همین دلیل 
فضا براي این گروه ها در یزد آماده نشد و قبل از اینكه گروه هاي 
چپ بتوانند تصمیم بگیرند كه مدیري ضد انقلاب است و باید 
كنار گذاش��ته شود، با بررس��ي و تصمیم شوراي صنایع، مسائل 
حل مي  شد و این جور مستمسك ها به دست كسي داده نمي شد. 
برداشت خود من این است كه چنین شیوه اي منحصر به شخص 
شهید صدوقي بود و در واحدهاي صنعتي آرامش خاصي برقرار 
بود، چون كارگران و كارمندان مي دانستند كه اگر مشكلي پیش 
بیاید، ش��وراي صنایع، تحت نظارت شهید صدوقي، فورا به آن 
مشكل رسیدگي خواهد كرد. زماني هم كه ایشان احساس كردند 
مسائل روي غلتك افتاده، مسئولیت ها را واگذار و به نظارتي كلي 

بسنده مي كردند. 
مهم ترین ویژگي مدیریت ش��هید صدوقي این بود كه همه، این 
مدیریت را به ش��كلي طبیعي پذیرفته بودند. مثلا اگر مدیر یك 
واح��د صنعتي به هر دلیلي نباید به كارش ادامه مي داد،  وضعیت 
او در این ش��وراي صنایع بررسي و بحث و نتیجه گیري و مدیر 
جدیدي پیشنهاد مي شد و شهید صدوقي هم مي پذیرفتند و جریان 
امور به ش��كلي طبیعي پیش مي رفت. به دلیل اش��راف و اطلاع 
وسیع شهید صدوقي نسبت به همه اقشار و ادارات و صنایع و نیز 
به دلیل دلسوزي هاي پدرانه و مدبرانه شان، تصمیم گیري هایشان 
به شكلي طبیعي مورد قبول قرار مي گرفت و اگر مثلا به استاندار 
یا مس��ئولي توصیه مي كردند و یا حتي تذك��ر مي دادند، آن فرد 
ب��ه عنوان دخالت تلقي نمي كرد، بلكه آن را توصیه پدرانه تلقي 
مي كردن��د. البته گاهي هم كه تذكر جدي مي دادند، طرف مقابل 
معمولا خودش میدان را خالي مي كرد و یادم هس��ت كه یكي از 

استاندارها شبانه فرار كرد و طبیعي هم بود.
از موضع گیري هاي ش��هید صدوقي نس��بت به دولت موقت، 

بني صدر و گروهك ها چه خاطراتي دارید؟
من نوعا در جلساتي كه این گونه مباحث مطرح مي شدند، حضور 
نداش��تم و دیگران در این مورد اطلاعات بیشتري دارند. ایشان 
نس��بت به همه ش��ناخت و با آنها ارتباطات وسیع داشتند. یادم 
هس��ت كه قبل از پیروزي انقلاب مرحوم مهن��دس بازرگان و 
مرحوم دكتر سحابي به یزد و براي مشورت نزد ایشان آمده بودند، 
بعد از انقلاب هم همین طور، ولي ایش��ان كلا نس��بت به دولت 
موقت نظر مساعدي نداشتند و با بني صدر كه كاملا مخالف بودند 
و وقتي بني صدر مي خواس��ت در یزد دفتر همكاري هاي مردم و 
رئیس جمهور را به راه بیندازد، تقریبا در یزد هیچ اقدامي نتوانستند 
بكنند. در مورد مجاهدین خلق هم لااقل یك جلس��ه را حضور 

قرار بود فرانس�وي ها در يزد نيروگاه بزنند، 
منتهي به دليل مسائل انقلاب در اواخر سال 
56 تصميم گرفتند بروند. قرار بود نيروگاه تا 
تابستان سال بعد تمام شود كه اگر نمي شد 
دچار زحمت مي شديم. موضوع را به شهيد 
صدوقي گفتيم. ايشان گفتند: »متني از قول 
من بنويسيد كه ما از شما مراقبت مي كنيم و 
هيچ خطري متوجه شما نيست و كارتان را 

ادامه بدهيد.«  
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داشتم كه اینها آمدند و گفتند كه ما مورد تائید امام هستیم. شهید 
صدوقي گفتند امام كه سرش��ان شلوغ است و نمي شود با ایشان 
تماس گرفت، ولي حتي اگر آقاي طالقاني هم شما را تائید كنند، 
من كمكتان مي كنم. آقاي دكتر ش��یرازي و افرادي چون ایش��ان 
بودند كه گفتند ما از طیف مس��لمان مجاهدین هس��تیم و مورد 
تائید ام��ام و مي خواهیم در یزد فعالیت كنی��م كه این حرف را 
زدن��د و گفتند از همین جا به آق��اي طالقاني زنگ بزنید. گفتند 
شماره شان را نداریم. آقاي صدوقي گفتند من دارم و دستور دادند 
كه شماره را بگیرند، ولي آنها طفره رفتند. مي دانستند كه این جور 
نیس��ت و اینها این طور وانمود مي كنند و دادند همان جا آنها را 
خلع سلاح كردند. مجاهدین خلق قبل از انقلاب دو گروه شدند. 
یك عده چپ بودند كه از بچه هاي گروه دوم عده اي را ش��هید 
كردند، مثل شهید شریف واقعي، یادم هست كه در همان روزهاي 
اول پی��روزي انقلاب،  مجاهدین از مادر رضائي ها دعوت كردند 
كه براي س��خنراني به یزد بیاید. شهید صدوقي گفتند از خانم  ها 
دعوت كنید به مسجد حظیره بیایند و ایشان هم برایشان سخنراني 
كند، ولي اینها از همان ابتدا بنا را بر این گذاشته بودند كه تشنج 
ایجاد كنند، او را بردند در یك مدرسه و بعد هم حسینیه و عنوان 
كردند كه آق��اي صدوقي به ما اجازه و امكانات نداده اند. من آن 
روز در انس��تیتوي تكنولوژي درس مي دادم. بچه ها گفتند چون 
مادر رضایي ها مي خواهد سخنراني كند، ما مي خواهیم برویم و 
عده اي هم به مجاهدین گرایش پیدا كرده بودند. من كمي براي 
بچه ها صحبت كردم و به اتفاق رفتیم به جلس��ه سخنراني. من 
مجري را مي ش��ناختم و در عملیات مرصاد هم جزو مجاهدیني 
بود كه به ایران حمله كردند و كش��ته شدند. فتوت نامي بود. در 
آنجا از مردم عذرخواهي كرد كه حس��ینیه كوچك اس��ت و ما 
مي خواستیم جاي وس��یع تري بگیریم كه همه مردم بیایند، ولي 
ب��ه ما اجازه ندادند و قضی��ه را به آقاي صدوقي ربط داد. من دو 
سه بار دس��ت بلند كردم كه جواب بدهم كه اجازه ندادند. اینها 
با زرنگي به مسجد نیامدند، چون مي خواستند از همان ابتدا جوّ 
ضد روحانیت و ضد آقاي صدوقي را ایجاد كنند. بچه ها كه شاهد 
بودند كه من چند بار دس��ت بلند كردم كه حرف بزنم و اجازه 
ندادند، ماندند كه بپرسند چرا این كار را كردند. من به آقاي فتوت 
گفتم: »چرا اجازه ندادي؟« گفت: »شما شلوغ مي كردید.« گفتم: 
»من شلوغ نكردم، فقط دستم را بلند كردم كه بگویم.« گفت: »من 
با شما نبودم و با نفر پشت سر شما بودم.« درحالي كه پشت سر 
من كسي نبود. بچه ها دیدند كه ایشان كه از سران مجاهدین بود، 
به صراحت جلوي روي خودشان دروغ گفت و اینها یك مقدار 

بدبین شدند و بعدها هم مسائلي پیش آمد كه بدبین تر شدند. 
كمیته كه تشكیل شد، مجاهدین آمدند كه جائي را در اختیار ما 
قرار بدهید كه نمایش��گاهي از عكس شهدایمان تشكیل بدهیم. 
قرار ش��د تالار شهر را به آنها بدهند. بعد گفتند به ما اسلحه هم 
بدهید، چون ممكن اس��ت ساواكي هاي سابق به ما حمله كنند. 
چند تا بچه هاي كمیته را به عنوان محافظ فرس��تادیم. ده پانزده 
روز نمایشگاه اینها كه تمام شد، تالار شهر را تخلیه نكردند. یكي 
دو بار تذكر داده شد و اعتنا نكردند. در نهایت قرار شد بچه هاي 
كمیته كه مسلح بودند، برگردند. به محض اینكه بچه ها برگشتند، 
اینها با پشتیباني تهران و با عنوان جنبش ملي مجاهدین اعلامیه 
دادند كه كمیته، ما را خلع س��لاح كرد. وقتي اینها دو س��ه تا از 
این حركت ها را انجام دادند  جوان ها متوجه ش��دند كه اینها در 
رفتارش��ان صداقت ندارند و این خیلي كمك كرد كه یزد آلوده 
نش��د، وگرنه زمینه اش در جوان ها فراهم ب��ود. اولا آن برخورد 
زیركانه شهید صدوقي كه قطعا اینها را مي شناختند، ولي آن طور 

منوط كردند به تائید مرحوم طالقاني. حتي یادم هست كه ایشان 
گفتند اگر آقاي طالقاني شما را تائید كنند، من علم شما را روي 
شانه ام مي گذارم و با این حركت ها دستشان رو شد و مهلتي براي 
نف��وذ در جوان ها پیدا نكردند و یزد از این بابت صدمه بس��یار 
كمي دید، در حالي كه جوانان سایر شهرها چه از نظر گرایش به 
مجاهدین و چه از نظر ترورهائي كه علیه دیگران كردند، بسیار 
صدمه دیدند. اشراف و حضور پدرانه شهید صدوقي باعث شد 
كه اساسا برخي از مش��كلات پیش نیایند. حتي یادم هست كه 
بني صدر مي خواس��ت براي ایراد سخنراني به یزد بیاید و تا 100 
كیلومتري یزد هم آمد، ولي به دلیل موضع گیري شهید صدوقي 
جرئت نكرد به یزد بیاید. این موقعي بود كه بني صدر در روز 14 
اسفند در دانش��گاه تهران سخنراني و اختلافات زیادي را ایجاد 
كرد و اگر به یزد مي آمد، اغتش��اش ایجاد مي شد. البته قبلا آمده 
بود، ولي بعد از 14 اس��فند كه اختلافات بارز شده بودند، شهید 

صدوقي این اجازه را به او ندادند.
آیا از ارتباط ش��هید منتظر قائم و ش��هید صدوقي خاطره اي 

دارید؟
من عضو ش��وراي فرماندهي كمیته بودم. بعد هم كه قرار ش��د 
تبدیل به سپاه شود، من هم در دور اول بودم. شهید محمد منتظر 
قائم هم فرمانده س��پاه یزد و عضو ش��وراي پنج نفره فرماندهي 
بود. من بیش��تر كارهاي اداري را انجام مي دادم. پدر شهید منتظر 
قائم بازاري بود و در مسجد شهید صدوقي در غیاب ایشان، امام 
جماعت مي شد. یادم هست كه شهید صدوقي یك بار تعمدا با 
تاخیر رفتند و به ایشان اقتدا كردند تا مردم پذیرش بالاتري داشته 
باشند و لذا شهید منتظر قائم هم از لحاظ ارتباط نزدیك پدرش 

با شهید صدوقي و هم چون خودش فرمانده 
سپاه بود، با ایشان ارتباط داشت.

از ش��هادت ش��هید صدوقي چگونه باخبر 
شدید؟

من متاس��فانه آن روز در یزد نبودم و در یكي 
از روستاهاي نزدیك یزد بودم و بعد خبردار 
شدم، بنابراین در مورد آن اتفاق چیز خاصي 
كه دیگران نگفته باشند، ندارم. البته انتظار این 
حادثه مي رفت، چون برخورد ایشان با منافقین 
بسیار شفاف و صریح بود و لذا بدیهي است 
كه منافقین از ایشان كینه داشتند. یادم هست 
در یك��ي از سخنراني هایش��ان گفت��ه بودند 
منافقین مثل كك هستند! كك موجود حقیر و 
كوچكي است، ولي به شدت آزاردهنده است. 
استفاده از این تعبیر خیلي آنها را تحقیر كرد و 
واقعاً هم آنها نشان دادند كه همین طور هستند. 
طبیعي است كه منافقین مي خواستند ایشان را 
از سر راه بردارند و حضورشان را براي خود 
مانع بزرگي مي دیدند، چون حضور ایش��ان 
باعث ش��د كه آنها نتوانند در مناطق جنوب 
ش��رق اغتش��اش به وجود آورند. ش��هادت 
ایشان براي مردم خیلي سخت بود، ولي وقتي 
مرحوم آیت الله خاتم��ي آمدند، مردم آرامش 
پیدا كردند، چون ایشان هم بسیار مرد اخلاقي 
و بزرگواري بودند و رفتار بسیار نرم و خوبي 
با عموم مردم داشتند. اولین بار در سال 56 كه 
به اتفاق عده اي دانشجو براي دیدار از ایشان 
به اردكان رفتیم، ایشان براي تك تك ما پشتي 
گذاش��تند و خودشان روبروي ما نشستند كه 
واقعا براي ما غیرمنتظره بود كه مردي كهنسال 
و با عنوان آیت الله با چند جوان این طور رفتار 

كنند. تنها چیزي كه بعد از شهادت شهید صدوقي موجب آرامش 
مردم یزد شد، حضور ایشان بود.

اگر صحبتي ناگفته مانده، بیان كنید.
 شهید صدوقي نسبت به همه مسائل اجتماعي حساس بودند كه 
نمونه  اي را عرض مي كنم. در جریان انقلاب، كارگران ش��ركت 
نفت اطلاعیه  دادند و اعتصاب كردند و دائما هم در رسانه ها عنوان 
مي شد كه كارگران شریف صنعت نفت به سر كار برگشته اند و 
توي دل آنهائي را كه از مسجد سلیمان و آبادان به شهرهاي دیگر 
رفته بودند، خالي مي كردند كه آیا این حرف درست است یا نه. 
بعضي ها تصمیم گرفتند از اعتصاب كارگران نفت حمایت كنند 
و مثلا توانیر اطلاعیه داد كه در س��اعت پخش اخبار تلویزیون، 

برق كش��ور را قطع مي كند. این اطلاعیه عملي ش��د. من خودم 
در آن زمان در اداره برق كار مي كردم. اولین ش��بي كه خاموشي 
ش��د، خیلي اثر كرد. در آن زمان اداره ب��رق و توانیر كه نیروگاه 
یزد دستش��ان بود آمدند س��راغ من كه در ارتباط با این اطلاعیه 
مي خواهي چه كار كني. رئیس اداره برق به مرخصي رفته و مرا 
جاي خودش گذاشته بود. اگر اداره برق، قطع نمي كرد، بخشي از 
شهر روشن مي ماند. من گفتم باید با آقاي صدوقي مشورت كنم. 
یكي از توانیري ها گفت: »اگر ایشان گفتند نه، چه كنیم؟« گفتم: 
»اگر قانع ش��وند، نه نمي گویند، ولي اگر بگویند، حتما اطاعت 
مي كنیم.« قرار شد به اتفاق نزد ایشان برویم. رفتیم و دیدیم آقاي 
صدوقي به تهران رفته اند. دامادش��ان، آقاي مناقب، تلفن زدند و 
گفتند كه اینها چنین مس��ئله اي دارند. ایشان جمله جالبي گفته 
بودند كه: »چون برق از خانه ش��اه تا خانه موش هست، قطع آن 
این حس��ن را دارد كه همه مطلع مي ش��وند و اگر این به عنوان 

اعتصاب باشد، خیلي تاثیرگذار است.« 
در مسائل اجتماعي تا این حد اطلاع و حضور داشتند. قرار بود 
فرانسوي ها در یزد نیروگاه بزنند، منتهي به دلیل مسائل انقلاب در 
اواخر سال 56 تصمیم گرفتند بروند. قرار بود نیروگاه تا تابستان 
س��ال بعد تمام ش��ود كه اگر نمي ش��د دچار زحمت مي شدیم. 
موضوع را به ش��هید صدوقي گفتیم. ایشان گفتند: »متني از قول 
من بنویسید كه ما از شما مراقبت مي كنیم و هیچ خطري متوجه 
شما نیست و كارتان را ادامه بدهید.« متن فارسي تهیه شد، ایشان 
خواندن��د و امضا كردند. بعد ه��م دادیم متن را ترجمه كردند و 
متن ترجمه ش��ده هم به امضاي ش��هید صدوقي رسید و من و 
مهندس دوس��ت حسیني متن را به هتل محل اقامت آنها بردیم 

و برایش��ان خواندیم كه بسیار خوشحال شدند. ایشان به مسائل 
عمومي مردم و مس��ائل عمراني هم توجه و هم علاقه داشتند و 
كارهاي فراواني را انجام دادند، از جمله بنیاد صدوق در یزد براي 
طلبه ها. ایش��ان بهترین مشاورین را در زمینه هاي مختلف به كار 
مي گرفتند، به طوري كه حتي براي طلاب استخر و آمفي تئاتر هم 
درنظر گرفته شد، در حالي كه چنین چیزي قبلًا براي طلاب رسم 
نبود. یا یادم هست كه اوایل انقلاب وقتي به دیدار امام رفتند، در 
سخنراني اي گفتند: »خوب اس��ت كه امام جائي تشریف داشته 
باشند كه مردم بتوانند در گروه هاي ده هزار نفري به دیدن ایشان 
بیایند.« خیلي به مس��ائل عمراني و ساخت و ساز و حل مسائل 

مردم توجه داشتند.

منافقين از ايشان كينه داشتند. يادم 
هس�ت در يكي از سخنراني هايشان 
كك  مث�ل  منافقي�ن  بودن�د  گفت�ه 
هستند! كك موجود حقير و كوچكي 
اس�ت، ولي به شدت آزاردهنده است. 
اس�تفاده از اين تعبير خيل�ي آنها را 
تحقير ك�رد و واقع�اً هم آنها نش�ان 

دادند كه همين طور هستند. 




